
Gospodarske stvari. 

Kaj nam je pokazala deželna kmetijska 
razstava ? 

Da moremo to prašanje vspešno rešiti, treba da 
poznamo namen, katerega je imela ta razstava doseči: 
Po programu odločenem tej razstavi nameravalo se je 
pozvedeti o vspehu subvencij ̂  katere je visoka vlada 
podelila za povzdigo govedoreje na Kranjskem, in po
dati živinorejcem naše dežele priliko, da se seznanijo 
medsebojno in primerjajo vspehe svoje živinoreje. Ob 
enem pa da se tudi tujcem pokaže, da Kranjska ima 
dovolj za izvožnjo ali izprodajo sposobne živine. 

Poglejmo tedaj živino, ki je bila razstavljena v 
lično priredjenih razstavnih prostorih. 

Največe število je bilo krav, potem telic in bikov. 
Velika večina živine bila je prav lepa in vse hvale 
vredna in od vseh, tudi še tako strokovno ojstro sode
čih mož jako ugodno priznana. 

Največ teh živali pripadalo je tako imenovanemu 
cikastemu govejemu plemenu p i n c g a v s k e m u in b e-
lanskemu. Prav to goveje pleme pa je tudi najpri-
merniše za zboljšanje naše govedoreje posebno po Go
renjskem, kjer so krajne in obnebne razmere jako 
podobne onim, kjer živi belansko izvirno goveje pleme. 
In kolike važnosti je to , zamoremo učiti se iz tega, 
da imajo krajne in obnebne razmere neverjetno velik 
vpliv na razvoj telesa. Tako so poskušnje pokazale; 
da je uže četrti rod iz bavarskih algavskih planin v 
Ogersko došlega algavskega plemena se tako spremenil, 
da je zgubil kratko glavo in kratke rogove, lastne pla
ninskim rodovom, namesto njih pa dobil skoro popolnoma 
enako dolge rogove in dolgo glavo, kakoršna je lastna 
planjavski ogerski-dolski govedi. Tudi so krave uže 
vpeljane pešale v molži, še slabše so bile krave dru-
zega in tretjega rodu, če tudi izvirajoče iz čistokrve-
nega plemenenja in kilave četrtega rodu so vsled vpliva 
ogerskega obnebja in zemlje uže bile tako slabe mol-
zarice, da niso nikakor bile boljše od domačih ogerskih 
krav, ki so glede mlečnosti pač zadnje v vrsti evrop
skih govejih plemen. 

Pa še drugo prednost ima belanska goved za naše 
kraje, to je, da je blizo do onih krajev, iz katerih 
zamoremo sedaj, ko so vsled vladinega posredovanja 
cene za prevožnjo skoro vse železnice znatno znižale, 

z malimi stroški dobivati potrebnih žlahtnih plemenskih 
živali. Belanska goved pa je mlečna in tudi jako za-
dostljiva in te lastnosti ji ne moremo dovolj šteti v 
dobro, ker rada sega po piči, kakoršne se druga, n. 
pr. muricodolska goved še dotakniti ne mara. Za Go
renjsko torej naša kmetijska družba ni mogla boljšega 
govejega plemena zbrati in ker so bile razstavljene 
živali resnično kaj lepe, za pleme povsem sposobne, 
izvirajoče iz plemenenja čistokrvenega ali iz križem 
plemenenja, zamore družba zadovoljna biti, da je pravo 
zadela; ko je pred leti odločila se za to pleme, s kate
rim je skušala zboljšati govedorejo posebno po Gorenj
skem, katero je jako sposobno za govedorejo in kjer 
bode v 10—15 letih, ako se bo pričeto delo nadaljevalo, 
razširjena lepa živina, vsa enakolična, tako da bodo 
tudi v našo prelepo Gorenjsko prihajali kupci po be
lansko plemensko živino. Naj bi toliko slavna kmetijska 
družba, kolikor naši gorenjski živinorejci vedno pazili 
na to, da za pleme zbirajo le čistokrvno živino, dobrih 
lastnosti za molžo, kakor tudi lepih zunanjih telesnih 
lastnosti, in naj tudi slavna občinska starešinstva 
skrbijo za to, da se po občinah preskrbijo z lepimi 
čistokrvnimi plemenjaki. Dandanes se v kupčiji veliko 
pazi na čistokrvnost dotične živine in zato je tudi 
slavno kmetijsko ministerstvo v predpisih; veljavnih 
pri premiranji živine; vstavilo pogoj ali da se daje 
prednost premij, da je živina čistokrvna. Zelo me je 
razveselilo slišati vrlega kmetskega posestnika, v res
nici hvale vrednega živinorejca z Domžal, J. K., ki je 
prejel dve darili za belansko kravo in telico, kako je 
poudarjal, da goni svoje krave, če tudi ima blizo cika-
stega plemenskega junca, bolj v oddaljeno grajščino, 
ker tam je bik bolj čistega plemena, ima čisteji smrček̂ ^ 
bolj zarudelo rudečo barvo itd. Le tako naj bi naši 
gorenjski živinorejci strogo ravnali pri izbiri plemen
skih živali in prepričan sem, da v 15 letih ne bo treba 
hoditi v belansko dolino kupovat, ampak tujci bodo 
za pleme po visoci ceni kupovali živino ;;Cikasto" po 
gorenjski pokrajini. 

Manj živine je bilo od muricodolskega plemena, 
katero je pa zopet za našo dolenjsko pokrajino pri
merno. Kar je bilo krav in bikov tega plemena, tudi 
ti so bili hvale vredni, posebno ako pomislimo, da so 
jih razstavili večinoma mali kmetski živinorejci. 

Da ni bilo več živine iz dolenjske in notrajnske 
strani, ni čuda, ker v poletni hudi vročini pač gospo
darji kaj neradi se odločijo, posebno breje krave in 
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liude bike več milj daleč goniti. Tudi je bil prostor le 
omejen na 120 kosov, ker večega števila niso dopuščale 
finančne moči, ki so bile v to svrlio na razpolago. 
Sicer pa je imela ta razstava nekako tudi nalog povi
šati slavnost, ki se je praznovala o tej priliki, da se 
je naša domovina pokazala tudi kot poljedelska, po
sebno živinorejska, ker je za to v resnici tudi sposobna. 
Marsikater tujec je obiskoval tudi to razstavo in za-
mogel prepričati se, da je Kranjska vendar-le uže lep 
korak storila v napredku živinoreje, ker je zamogla 
toliko lepili, za rejo izvrstno sposobnih goved razstaviti. 
Pa tudi naši deželani so imeli priliko med seboj se
znaniti in pogovarjati se in istinito sem slišal živino
rejce pogajati se, da mu obljubi lastnik prav lepe krave 
kako telico ali junčka, da tudi on pride do tega ko
ristnega plemena. In mar ni učinila ta krasna živina 
globokega vtisa na obiskovalca priprostega kmetica, kije 
videl, kaj so njegovi sosedje, ki imajo enako zemljo, 
dosegli? Brez dvombe! Iz tega je razvidno, da je 
družba tudi drug namen, ki je podučljiv in spodbudljiv 
imel biti, povoljno dosegla. 

Po predpisih veljavnih za premiranje goved ima 
sleherna žival vsaj 20 vrednostnih enot imeti, sicer ne 
dobi darila; iz ;,Novic" so pa uže znane številke ob-
darovanih živali in iz teh razvidno, da je velika ve
čina dobila tudi nad 25 enot pri vsem tem, daje prisoje-
valna komisija dokaj strogo postopala pri presojevanji 
živali. 

To je sedaj jasno, da imamo uže precej za izrejo 
žlahne govede sposobnih živali; naj bi ta lep zgled 
spodbujal kmetske živinorejce k napredku, slavno kme
tijsko družbo pa k vstrajni delavnosti in skrbi za 
povzdigo govedoreje, tega mogočnega stebra, skoro bi 
rekel, edinega rešila kranjskega kmetijstva! —.— 


